生命科学与技术学院

国际一流水平研究生课程简介
	课程名称：生物合成与天然产物
	课程代码：170.573

	课程类型：□一级学科基础课 ■二级学科基础课 □其它：              

	考核方式：  考试                            
	教学方式：讲授与讨论相结合

	适用专业：生命学院各个专业
	适用层次：■硕士  ■博士

	开课学期：秋季
	总学时：32
	学分：2

	先修课程要求：生物化学，有机化学，植物学，微生物学，分子生物学等

	课程组教师姓名
	职称
	专业
	年龄
	学术方向

	余龙江（负责人）
	教授
	生物技术
	46
	资源生物学与生物技术

	赵春芳
	副教授
	生物化工
	48
	天然产物与天然药物研究

	付春华
	副教授
	分子生物学
	38
	次生代谢与合成生物学

	课程负责教师教育经历及学术成就简介：

余龙江：国家精品课程和国家级教学团队负责人，湖北名师。研究方向：资源生物技术与生物制造，主要以生物资源为对象，面向生物医药与生物化工领域，致力于发展以生物技术为核心的生物资源产业化应用技术体系，重点开展具有重要生物活性的次生代谢产物筛选、分离鉴定及生物制造理论及关键技术研究，尤其在植物和微生物细胞大规模培养生物合成药用次生代谢产物的应用基础和关键技术研究方面具有长期积累，系统开展了紫杉醇等药用次生代谢产物生物合成途径及其关键酶表达的转录调控、高产细胞株创制以及天然药物的生物转化等方面的研究开发工作。目前已建成一支由生物学、化学、药学和工程学等多学科交叉的科研教学团队和上中下游一体化的研发平台，具有生物资源基础研究与产业化应用开发实力，实现了一些贵重生物产品的低成本绿色制造理论和技术的突破，研究成果已在多家生物医药企业进行工业化应用。

	课程教学目标：

（1）较系统地认识天然产物生物合成的原理、研究方法及应用；（2）掌握典型天然产物结构类型、生源途径；（3）熟悉主要天然产物的生物合成调控方法与思路；（4）了解次生代谢产物生物技术制造原理、现状及其前沿热点问题。

课程大纲：

第一章  生物合成的基本原理 
   §1.1  基本概念
   §1.2  生物合成基本要素

   §1.3  生物合成基本有机化学反应机理

   §1.4 生物合成调控的基本原理

第二章 天然产物生物合成研究方法
   §2.1  研究生源途径的一般方法

   §2.2  研究次生代谢调控的主要方法

   §2.3  基于网络的系统生物学研究方法

   §2.4  天然产物提取与分离

   §2.5  次生代谢产物分析与结构鉴定

第三章 天然产物生物合成途径各论
   §3.1  生物碱的生源途径

   §3.2  萜类生源途径

   §3.3  黄酮类生源途径

   §3.4  香豆素与木脂素生源途径

   §3.5  聚酮类天然产物的生源途径

   §3.6  β–内酰胺类的生物合成

   §3.7  非核糖体途径多肽的生物合成

第四章  植物次生代谢产物生物合成调控原理与应用

  §4.1  植物次生代谢产物生物合成特点 

  §4.2  植物次生代谢产物生物合成调控机制

  §4.3  植物次生代谢物的药源途径 

  §4.4  植物次生代谢产物合成调控原理应用举例

第五章  微生物次生代谢产物合成调控及其应用 

  §5.1  微生物次生代谢产物及其生物合成特点

  §5.2  微生物合成次生代谢产物的固有调控机制

  §5.3  微生物发酵生产次生代谢产物的合成代谢调控

  §5.4   微生物次生代谢产物生物合成调控案例  

第六章  次生代谢网络调控研究方法及其应用

  §6.1   代谢网络的概念

  §6.2   代谢网络的定量分析  

  §6.3   代谢网络调控在植物次生代谢研究中的应用

  §6.4   代谢网络调控在微生物代谢工程研究中的应用

第七章 天然产物生物合成研究新进展

   §7.1  合成生物学及其在天然产物生物合成中的应用

   §7.2  代谢工程及其在天然产物生物合成中的应用进展

   §7.3  系统代谢工程其在天然产物生物合成中的应用前景

   §7.4  创新天然产物方法及其应用进展 

	教材： 次生代谢生物合成原理及其应用（自编讲义，化工出版社待出版）

	主要参考书：

    Paul M D （School of Pharmaceutical Sciences University of Nottingham, UK） Medicinal Natural products ---A biosynthenic approach ，2002 ，John Wiley & Sons Ltd 

 

	本课程达到国际一流水平研究生课程水平的主要标志：

师资方面

   任课教师都在该课程方向开展高水平研究，并定期参加国际会议，课程计划邀   请国内外本领域的知名学者来校开展专题讲座。

教学内容方面

    本课程紧跟国际研究前沿，每年都会更新教学内容，及时地把国际上和科研上最新进展融入教学，使教学内容始终保持国际上同类课程的同期水平。

教学方式方面

   形成有利于培养研究生的研究型教学方式，采取教师启发式教学与学生参与

式研究型专题讨论相结合的教学方式，着重培养学生的创新思维能力。

教材方面

将本学科国际上最新进展与课程组教师的科研教学积累相结合，出版针对性

强的配套教材，预计今年内正式出版。


Syllabus of World-class Graduate Courses in 

College of Life Science and Technology
	Course Name: Biosynthesis of Natural Products
	Course Code：170.573

	Course Type：□ Fundamental Course for 1st Level Disciplines 

            ■ Fundamental Course for 2nd Level Disciplines 

            □ Others：   

	Assessment: Examination                         
	Teaching Format: Lecture

	For Majors:each major in College of Life Science and Technology
	Level：■ MSc  ■ PhD

	Semester： Fall         
	Credit Hours：32
	Credits：2

	Prerequisite Courses: Biochemistry,Organic Chemistry,Botany,Microbiology,Molecular biology

	Teachers
	Title
	Major
	Age
	Research Interests

	Long-Jiang Yu
	Prof.
	Biotechnology
	46
	Bioresource & Biotechnology 

	Chun-Fang Zhao
	 Prof. 
	Biochemical engineering
	48
	Research on Natural products & Natural medicines 

	Chun-Hua Fu
	Prof.
	Molecular biology
	38
	Plant Secondary metabolism &Synthetic biology 

	CV of the Course Principal Instructor Long-Jiang Yu: 

The Director of National Excellent Course and National Excellent Teaching Team, and the Hubei Excellent Teacher. 

Research interests: 

The theory and key technology of Bioresource biotechnology and biomanufacture, mainly including the screening, isolation, identification and mass-manufacture of the important bioactive secondary metabolites by large-scale cell culture. 

He and his team systemically researched secondary metabolites biosynthesis pathway and key enzymes’expression and transcriptional regulation in Taxus. The team has established high-yield cell lines and large-scale biotransformation platform for important bioactive secondary metabolites, and realized low-cost & green mass-manufacture of several important bioactive metabolites by theoretical and technological breakthrough.

	Course Objectives:
A systematic understanding of natural product biosynthetic principle, method and application.

Knowing on the structure classified and biosynthesis pathway of  natural products.

Familiar with the main knowledge on the regulation of natural product biosynthesis.
Understanding of the biotechnology manufacturing principles, status and hotspot of  secondary metabolites.
Course Outline:
Chapter 1 The basic principles on biosynthesis   
§1.1  Basic concepts
§1.2  Basic elements on biosynthesis  
§1.3  Basic organic reactions on biosynthesis 

§1.4  Basic principles on biosynthetic regulation 

Chapter 2  The methodology on natural product biosynthesis

§2.1  The general methods on Study of biosynthetic pathway

§2.2  The main methods on the secondary metabolic regulation  

§2.3  The systems biological methods based on metabolic networks  

§2.4  Extraction and isolation of natural products

§2.5  Analysis and identification of natural products

Chapter 3  Biosynthetic pathway of natural products

§3.1  Alkaloids

§3.2  Terpenoids

§3.3  Flavonoids

§3.4  Coumarins and lignans

§3.5  polyketides

§3.6  β - lactams

§3.7  Non-ribosomal peptides

Chapter 4  Principles and applications of biosynthesis and regulation of plant secondary  metabolites
§4.1  Characteristic of biosynthesis of plant secondary metabolites

§4.2  Regulatory mechanism on  plant secondary metabolism

§4.3  Production approach on plant secondary metabolites 

§4.4 The examples for the biosynthesis and regulation of plant secondary metabolites

Chapter 5 Principles and applications of biosynthesis and regulation of microbial bioactive metabolites 

§5.1  Characteristic of biosynthesis of microbial secondary metabolites

§5.2  Intrinsic regulatory mechanism on microbial secondary metabolites 

§5.3  Fermentation control on the production of microbial secondary metabolites 

§5.4  The examples for the biosynthesis and regulation of microbial secondary metabolites 

Chapter 6 network regulations and their applications of secondary metabolism
§6.1  what is metabolic network?

§6.2  Quantitative analysis of metabolic network

§6.3 The application of  metabolic network regulation of plant secondary metabolism 

§6.4  The application of microbial metabolic engineering  

Chapter 7  Advances in the study of natural product biosynthesis
§7.1  Synthetic biology and its application on natural product biosynthesis 

§7.2  Metabolic engineering and its application on natural product biosynthesis 

§7.3  Systematic metabolic engineering and its propectives

§7.4  Innovations and new applications on  natural product biosynthesis 

	Textbook: 

 Principles, Technology and Application of Biosynthesis of Secondary Metabolism

	References:
Paul M D （School of Pharmaceutical Sciences University of Nottingham, UK） Medicinal Natural products ---A biosynthenic approach ，2002 ，John Wiley & Sons Ltd  

	Features as a World-class Graduate Course:
1. Teacher's Qualifications:
    All teachers of teaching team should try to keep pace with related international experts. We should invite the leading scholars in domestic or foreign to give special subject lectures, as well as attend regular international conferences.

2. Course Contents:
 Updating the course contents in order to keep pace with the international level every year. 

3. Teaching Format:
    Research-oriented teaching method and interactive teaching method  are adopted to improve graduate innovative thinking ability. 

4. Textbook:
The textbook ‘Principles, Technology and Application of Biosynthesis of Secondary Metabolism’will be published by Chemical Industry Press of China. The textbook will focus on our scientific research achievements and the latest international progress. 

5. Others:



